
OR.B.0052/36/09 
P r o t o k ó ł    Nr  XXXVI/2009 

_______________________________________________ 
z   sesji Rady Miejskiej  w  B y t o w i e 

  z dnia 30 czerwca 2009 r. 

Ad. pkt 1. 
Na podstawie listy obecności, w chwili otwarcia obrad przewodniczący 
stwierdził obecność 16 radnych, nieobecnych było pięciu radnych:  
Kazimierz Kerlin; Barbara Kosmowska; Beata Bigda-Światek; Ludwik Lenc; 
Marek Osiński. Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 
W sesji Rady Miejskiej w Bytowie uczestniczyli zaproszeni goście.  
Lista osób zaproszonych, stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  
 
Przewodniczył w obradach Pan Janusz Wiczkowski – Przewodniczący Rady 
Miejskiej w Bytowie. 
 
Przewodniczący obrad, otwierając XXXVI sesję Rady Miejskiej w Bytowie  
o godz. 10.00, w sali konferencyjnej nr 1 Urzędu Miejskiego w Bytowie 
stwierdził quorum radnych, przy którym moŜe obradować i podejmować 
uchwały Rada Miejska w Bytowie. 
 
Na wstępie przewodniczący, przywitał wszystkich radnych, zaproszonych 
gości oraz przedstawicieli: Urzędu Miejskiego, Starostwa Powiatowego, 
Sejmiku Województwa Pomorskiego, kierowników jednostek organizacyjnych 
Gminy Bytów,  prasy, radia  oraz pozostałych mieszkańców przysłuchujących  
się obradom Rady. 

Ad. pkt 2. 
Przewodniczący obrad Pan Janusz Wiczkowski poinformował,  
iŜ porządek sesji został radnym przesłany w następującym brzmieniu:  
1. Otwarcie sesji. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
4. Interpelacje i zapytania radnych. 
5. Ocena przygotowania szkół i świetlic do roku szkolnego 2009/2010.   
6. Planowane remonty w jednostkach oświatowych w okresie przerwy 

wakacyjnej. 
7. Podjęcie uchwał w sprawie: 

� wyraŜenia zgody na wyodrębnienie w budŜecie Gminy Bytów środków 
stanowiących fundusz sołecki (druk nr 289), 

� zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do Związku Miast i Gmin 
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Dorzecza Rzeki Słupi i Łupawy (druk nr 290), 
� odpowiedzi na skargę wniesioną do Wojewódzkiego Sądu 

Administracyjnego w Gdańsku na uchwały Rady Miejskiej w Bytowie 
dotyczące ustalenia i wprowadzenia dodatkowych nazw miejscowości 
w języku kaszubskim (druk nr 291), 

� udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Bytowskiemu na realizację 
zadania inwestycyjnego (druk nr 292), 

� zatwierdzenia „Planu odnowy miejscowości Mokrzyn” (druk nr 293), 
� zatwierdzenia projektu „Człowiek Istotą Społeczeństwa w powiecie 

bytowskim – reintegracja społeczno-zawodowa” (druk nr 294), 
� zawarcia przez Gminę Bytów porozumienia z Powiatem Bytowskim 

dotyczącego powierzenia Powiatowi Bytowskiemu do realizacji zadania 
własnego z zakresu oświaty (druk nr 295), 

� zmiany przebiegu drogi (druk nr 296), 
� przekazania środków finansowych dla Policji (druk nr 297), 
� wyznaczenia delegatów Gminy Bytów do Stowarzyszenia Gmin 

„Polskie Zamki Gotyckie” (druk nr 298), 
� ustalenia wysokości opłat za świadczenia w prowadzonych przez 

Gminę Bytów przedszkolach (druk nr 299), 
� zasad udzielania i rozmiaru obniŜek tygodniowego obowiązkowego 

wymiaru godzin zajęć dla nauczycieli, którym powierzono stanowiska 
kierownicze w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez Gminę 
Bytów oraz rozliczania tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć 
pedagogów, psychologów i logopedów (druk nr 300), 

� zmiany budŜetu Gminy Bytów na 2009 r. (druk nr 301), 
� wyraŜenia woli udzielenia poŜyczki na rzecz Fundacji Partnerstwo 

Dorzecza Słupi (druk nr 302). 
8.   Sprawozdanie Burmistrza Miasta Bytowa z działalności między sesjami. 
9.   Odpowiedzi na interpelacje radnych. 
10. Wolne wnioski i zapytania. 
11. Zamknięcie sesji Rady Miejskiej w Bytowie. 
 
Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
W związku z powyŜszym zapytał radnych, czy są jakiejś uwagi do ww. 
porządku obrad. 
 
Uwagi do ww. porządku obrad zgłosił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka 
zgłaszając następujące wnioski formalne o: 
 

� wykreślenie z porządku obrad w punkcie 7. Podjęcie uchwał: 
projektu uchwały w sprawie wyraŜenia woli udzielenia poŜyczki  
na rzecz Fundacji Partnerstwo Dorzecza Słupi (druk Nr 302) 
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 oraz o: 
 

� wprowadzenie dodatkowego punktu 7a w brzmieniu:   
Stanowisko Rady Miejskiej w Bytowie w sprawie udzielenia poŜyczki 
na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska na prefinansowanie projektu pn.: 
„Remont i adaptacja budynku szkoły na Centrum Partnerstwa 
Lokalnego w Krzyni”.  

 
W uzasadnieniu poinformował, Ŝe sąsiednie gminy podjęły w tej sprawie 
podobne uchwały, które zostały   zakwestionowane przez Regionalną Izbę 
Obrachunkową. Mając na uwadze wcześniejsze uwagi, niecelowe byłoby 
poddawanie tego projektu pod procedowanie i przyjęcia jej przez Radę. 
Natomiast druga poprawka ściśle wiąŜe się z pierwszą, która dotyczy zmiany 
formy przyjęcia - zamiast uchwały,  stanowiska Rady Miejskiej, które nie jest 
zobowiązujące do jej  realizacji. Stanowisko Rady Miejskiej nie podlega 
publikacji w Dzienniku Urzędowym ani kontroli Regionalnej Izby 
Obrachunkowej. Jest to stanowisko dotyczące wyraŜenia woli udzielenia 
poŜyczki na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska na prefinansowanie projektu 
pn.: „Remont i adaptacja budynku szkoły na Centrum Partnerstwa Lokalnego 
w Krzyni”, które jest wspólnym naszym celem w pozyskaniu środków 
finansowych z Programu Leader+” na realizację naszych zadań. 
 
Następnie przewodniczący Rady poddał ww. wnioski pod głosowanie ogólne.  
 
Wniosek I - o wykreślenie z porządku obrad w pkt. 7 – projektu uchwały  
w sprawie wyraŜenia woli udzielenia poŜyczki na rzecz Fundacji Partnerstwo 
Dorzecza Słupi. 
 
W wyniku głosowania: ( 16-za, p-0, w-0) Rada Miejska wniosek przyjęła. 

 

Wniosek II – o wprowadzenie do porządku obrad dodatkowego punktu 7a 
w brzmieniu: Stanowisko Rady Miejskiej w Bytowie w sprawie udzielenia 
poŜyczki na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska na prefinansowanie projektu 
pn.: „Remont i adaptacja budynku szkoły na Centrum Partnerstwa Lokalnego 
w Krzyni”. 
 
W głosowaniu: (16-za, p-0, w-0) Rada Miejska wniosek przyjęła.  
 
Wobec powyŜszego porządek obrad został przyjęty w następującym 
brzmieniu, wg którego Rada będzie procedować: 
 
1. Otwarcie sesji. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
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3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
4. Interpelacje i zapytania radnych. 
5. Ocena przygotowania szkół i świetlic do roku szkolnego 2009/2010.   
6. Planowane remonty w jednostkach oświatowych w okresie przerwy 

wakacyjnej. 
7. Podjęcie uchwał w sprawie: 

� wyraŜenia zgody na wyodrębnienie w budŜecie Gminy Bytów środków 
stanowiących fundusz sołecki (druk nr 289), 

� zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do Związku Miast i Gmin 
Dorzecza Rzeki Słupi i Łupawy (druk nr 290), 

� odpowiedzi na skargę wniesioną do Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego w Gdańsku na uchwały Rady Miejskiej w Bytowie 
dotyczące ustalenia i wprowadzenia dodatkowych nazw miejscowości 
w języku kaszubskim (druk nr 291), 

� udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Bytowskiemu na realizację 
zadania inwestycyjnego (druk nr 292), 

� zatwierdzenia „Planu odnowy miejscowości Mokrzyn” (druk nr 293), 
� zatwierdzenia projektu „Człowiek Istotą Społeczeństwa w powiecie 

bytowskim – reintegracja społeczno-zawodowa” (druk nr 294), 
� zawarcia przez Gminę Bytów porozumienia z Powiatem Bytowskim 

dotyczącego powierzenia Powiatowi Bytowskiemu do realizacji zadania 
własnego z zakresu oświaty (druk nr 295), 

� zmiany przebiegu drogi (druk nr 296), 
� przekazania środków finansowych dla Policji (druk nr 297), 
� wyznaczenia delegatów Gminy Bytów do Stowarzyszenia Gmin 

„Polskie Zamki Gotyckie” (druk nr 298), 
� ustalenia wysokości opłat za świadczenia w prowadzonych przez 

Gminę Bytów przedszkolach (druk nr 299), 
� zasad udzielania i rozmiaru obniŜek tygodniowego obowiązkowego 

wymiaru godzin zajęć dla nauczycieli, którym powierzono stanowiska 
kierownicze w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez Gminę 
Bytów oraz rozliczania tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć 
pedagogów, psychologów i logopedów (druk nr 300), 

� zmiany budŜetu Gminy Bytów na 2009 r. (druk nr 301). 
7a. Stanowisko Rady Miejskiej w Bytowie w sprawie udzielenia poŜyczki  
       na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska na prefinansowanie projektu pn.:  
      „Remont i adaptacja budynku szkoły na Centrum Partnerstwa Lokalnego  
      w Krzyni”. 
8.   Sprawozdanie Burmistrza Miasta Bytowa z działalności między sesjami. 
9.   Odpowiedzi na interpelacje radnych. 
10. Wolne wnioski i zapytania. 
11. Zamknięcie sesji Rady Miejskiej w Bytowie. 
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Głosowanie: (16-za, p-0, w-0). 
 

Ad. pkt 3. 
Przewodniczący obrad Pan Janusz Wiczkowski poinformował, Ŝe zgodnie  
ze statutem Gminy Bytów oraz z ustawą o dostępie do informacji publicznej 
protokół z poprzedniej sesji został wyłoŜony w Biurze Rady Miejskiej  
(pok. nr 2) oraz został opublikowany na stronie internetowej Biuletynu 
Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego w Bytowie.  
 
Następnie skierował pytanie do radnych, czy są uwagi do protokołu  
z poprzedniej sesji.  
 
Uwag do protokołu nie zgłoszono. 
 
W związku z powyŜszym, przewodniczący obrad poddał pod głosowanie 
przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji wypowiadając formułę, kto z pań  
i panów radnych jest za przyjęciem protokołu z poprzedniej sesji. 
 
W głosowaniu: (16-za, p-0, w-0) Rada Miejska protokół z ostatniej sesji 
przyjęła jednogłośnie. 
 

Ad. pkt 4. 
W ramach interpelacji radni podjęli następujące zagadnienia. 

 
Radny Rafał Gierszewski zgłosił cztery interpelacje: 
 
w sprawie: zamontowania spowalniacza ruchu na ul. Mostnika w Bytowie,  
w sprawie: likwidacji zakazu wjazdu na drodze wzdłuŜ SP nr 2 w Bytowie, 
w sprawie:  stanu technicznego nawierzchni murawy głównego boiska 

sportowego na stadionie MOSiR w Bytowie,  
Pytanie: Czy w okresie przerwy, kiedy nie ma rozgrywek piłkarskich   

będą poczynione jakieś prace pielęgnacyjne murawy głównego 
boiska? 

 
w sprawie: działalności MOSiR w Bytowie. 
Pytanie: Jak wygląda sprawa przekształcenia MOSiR w Bytowie i czy będą 

jakieś zmiany organizacyjne? W jakim kształcie ma dalej 
funkcjonować MOSiR oraz jakie są plany perspektywiczne? 
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Radny  Janusz Miąskowski zgłosił dwie interpelacje: 
 
w sprawie: remontu ul. Pogodnej. 
Pytanie:  Kiedy planuje się remont tej ulicy? 
 
w sprawie: zmiany organizacji ruchu drogowego na ul. Rycerskiej w Bytowie  

z dwukierunkowej na jednokierunkową,  z uwagi na wąski 
przejazd. 

 
Radny Jarosław Gawin zgłosił trzy interpelacje: 
 
w sprawie:  doprowadzenia wody do posesji p. Zblewskiej zam. w Sierzenku. 
Pytanie: Czy Gmina wybuduje wodociąg do pani Zblewskiej? 
 
w sprawie: wykonania zjazdu z drogi wojewódzkiej nr 212 na drogę gminną  

w kierunku domków letniskowych w Rekowie. 
Pytanie: Kiedy zadanie to zostanie wykonane?  
 
w sprawie: wystąpienia do Zarządu Dróg Wojewódzkich z wnioskiem  

o dalszy remont odcinka drogi wojewódzkiej nr 212 w kierunku 
Bytowa.  

Pytanie: Kiedy zadanie to zostanie wykonane?  
 
Radna Danuta Michnowicz zwróciła się z prośbą o uzupełnienie informacji 
na temat sprawozdania z działalności burmistrza w okresie między sesyjnym  
 
w sprawie: powołania komisji przetargowej na wybór wykonawcy 

zamówienia publicznego pn.: „ZrównowaŜone, edukacyjne  
i turystyczne udostępnianie obszarów cennych przyrodniczo  
na terenie Pojezierza Bytowskiego” cz. II. Wykonanie małej 
architektury i oznakowania w gminie Borzytuchom, Bytów 
Tuchomie, Nadleśnictwie Bytów, Nadleśnictwie Osusznica. 

 
W szczególności chodzi jej o to, czy ta komisja jest związana z wszystkimi 
gminami, czy tylko z Gminą Bytów?  
 
w sprawie: oddania w nieodpłatne uŜyczenie do Wodociągów Miejskich 

Bytów Spółka z o.o. obiektów technologicznych w: 
� obrębie Świątkowa, część działki nr 346, 
� obrębie Rzepnica, część działki nr 193/2, 
� obrębie Grzmiąca, część działki nr 67/4, 
� obrębie Mądrzechowa, część działki nr 76/2, 
� obrębie Mokrzyna, część działki nr 12, 
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� obrębie Rekowa, część działki nr 331/3 
 
Pytanie:  Czemu słuŜyć ma to nieodpłatne uŜyczenie, czy do tej pory 

obiekty te nie miały właściciela i nie były w gestii Wodociągów 
Miejskich?   

 
Radna Barbara Pobłocka zgłosiła trzy interpelacje 
 
w sprawie: wyrównania nawierzchni drogi oznaczonej geodezyjnie nr 17  

w Ząbinowicach (przy jeziorze), 
w sprawie: wyrównania nawierzchni drogi w Ząbinowicach (od Rabacina  

w kierunku p. Stoltmana), 
w sprawie: dokończenia remontu przepustu pod drogą w kierunku 

Ugoszczy. 
 
Radna Maria Mielewczyk zgłosiła interpelację 
 
w sprawie: doprowadzenia energii elektrycznej do działek przy ul. 

Kwiatowej.  
Pytanie: Kiedy prąd do tych działek zostanie doprowadzony? 
 
Radny Stanisław Borzyszkowski zgłosił trzy interpelacje 
 
w sprawie: wyrównania zapadniętego krawęŜnika przy drodze  

od skrzyŜowania ul. Gdańskiej do kwiaciarni w kierunku ulicy 
Ceynowy, 

w sprawie: uzupełnienia ubytków płytek chodnikowych przy ul. Gdańskiej  
w Bytowie, 

w sprawie: uruchomienia przejazdu ul. Sychty w Bytowie wzdłuŜ SP nr 2. 
  
Radna Halina Styp-Rekowska zgłosiła interpelację  
 
w sprawie: remontu drogi nr 613 w Niezabyszewie nad jeziorem w kierunku 

Płotowa (obok Państwa Bargańskich). 

 

Ad. pkt 5-6. 
Oceny przygotowania szkół i świetlic do roku szkolnego 2009/2010 dokonał 
zastępca burmistrza Pan Adam Leik stwierdzając, iŜ wszystkie placówki 
oświatowo-wychowawcze na terenie Gminy Bytów w pełni będą przygotowane  
do rozpoczęcia nowego roku szkolnego.  
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Omówił planowane przeprowadzenie prac remontowych w poszczególnych 
placówkach oświatowych Gminy Bytów podczas przerwy wakacyjnej  
oraz przygotowanie świetlic do roku szkolnego 2009/2010.  
 
Następnie scharakteryzował liczbę oddziałów i uczniów w poszczególnych 
placówkach oświatowych. 
 
W dalszej części przedstawił wykaz szkół i przedszkoli, które w okresie 
wakacji będą remontowane. Na wszystkie remonty szkół i przedszkoli  
z budŜetu miasta przeznacza się 300 500 zł. Podział środków na poszczególne 
jednostki przedstawia się następująco: 
- Gimnazjum nr 1 – 70 500 zł, 
- Gimnazjum nr 2 – 21 000 zł, 
- SP nr 2 - 1 000 zł, 
- SP nr 1 – 5 000 zł, 
- Gostkowo – 90 000 zł, 
- Niezabyszewo – 5 000 zł, 
- Pomysk Wielki – 10 000 zł, 
- Rekowo – 6 000 zł, 
- Przedszkole nr 1 – 27 000 zł, 
- Przedszkole nr 2 – 15 000 zł, 
- Przedszkole nr 3 – 25 000 zł, 
- Przedszkole nr 4 – 25 000 zł. 
 
Szczegółowy wykaz planowanych prac remontowych w poszczególnych placówkach 
oświatowo-wychowawczych stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

/ Na sesję przybyły radna Beata Bigda – Świątek oraz radna Barbara Kosmowska/ 

Ad. pkt 7. 
PODJĘCIE  UCHWAŁ 

 
w sprawie: wyraŜenia zgody na wyodrębnienie w budŜecie Gminy Bytów 

środków stanowiących fundusz sołecki. 
 
 
Projekt uchwały omówił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka. Poinformował, 
iŜ zgodnie z ustawą o funduszu sołeckim, rada gminy decyduje  
o wyodrębnieniu w budŜecie gminy środków stanowiących fundusz sołecki  
i podejmuje uchwałę, w której wyraŜa albo nie wyraŜa zgodę  
na wyodrębnienie funduszu sołeckiego w następnym roku budŜetowym. 
Gmina, która podejmie decyzję o wyodrębnieniu funduszu otrzyma z budŜetu 
państwa zwrot, w formie dotacji celowej, części wydatków wykonanych  
w ramach funduszu. Warunkiem przyznania w danym roku budŜetowym 
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środków z funduszu jest złoŜenie do burmistrza przez sołectwo wniosku. 
Środki  funduszu sołeckiego moŜna przeznaczyć na realizację zadań własnych 
gminy, które będą słuŜyły poprawie Ŝycia mieszkańców danego sołectwa  
i są zgodne ze strategią rozwoju gminy, a takŜe na pokrycie wydatków 
zmierzających do usuwania skutków klęsk Ŝywiołowych. Przewidywana 
wysokość wyodrębnionych środków na fundusz sołecki w 2010 roku wyniesie 
ok. 204 tys. zł, co stanowi przeciętnie ok. 28 zł na jednego mieszkańca 
sołectwa. W związku z powyŜszym przedstawiono Radzie ww. projekt 
uchwały, celem podjęcia decyzji.  
 
Stanowiska Komisji kolejno przedstawiali ich przewodniczący. I tak: 
 

1. Stanowisko Komisji BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy 
przedstawił Pan Rafał Gierszewski – przewodniczący komisji 
informując, iŜ komisja projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie 
pozytywnie. 

2. Stanowisko Komisji Edukacji, Kultury i Sportu przedstawił Pan 
Jarosław Gawin – przewodniczący komisji stwierdzając, iŜ komisja 
przy 5 głosach za i 1 głosie wstrzymującym się projekt uchwały 
zaopiniowała pozytywnie.  

3. Stanowisko Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska 
przedstawił Pan Jerzy Wyczk – przewodniczący komisji oznajmiając,  
iŜ komisja jednogłośnie opowiedziała się za projektem uchwały.   

4. Stanowisko Komisji Potrzeb Społecznych przedstawiła Pani  
Maria Mielewczyk – zastępca przewodniczącego komisji podkreślając, 
iŜ komisja wyraziła pozytywną opinię odnośnie ww. projektu uchwały.     

 
Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad ww. projektem 
uchwały. 
 
Radny Jerzy Wyczk odnosząc się do ww. projektu uchwały podziękował 
burmistrzowi za jego przygotowanie wyraŜając tym samym duŜe 
zadowolenie. Natomiast z drugiej zaś strony ma pewne obawy, czy nie 
spowoduje to ograniczenia środków z budŜetu Gminy na realizację pewnych 
zadań inwestycyjnych w danym sołectwie, z uwagi na przyznany fundusz 
sołecki, z którego tak naprawdę nie da się nic zrobić, bo jest zbyt mały. 
 
W odpowiedzi burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka stwierdził, iŜ wysokość  
fundusz sołeckiego na jednego mieszkańca została naliczona zgodnie z ustawą 
o funduszu sołeckim. Natomiast jeŜeli chodzi o inwestycje i przyznanie 
środków finansowych z budŜetu Gminy, o tym decyduje Rada Miejska 
uchwalając budŜet na dany rok. Na dzień dzisiejszy trudno powiedzieć,  
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ile dokładnie tych środków będzie, czy więcej, czy mniej. Po prostu nie moŜna 
tak myśleć, Ŝe spowoduje to zahamowanie pewnych inwestycji. 
 
Innych głosów w dyskusji nie było. 
 
Wobec powyŜszego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod 
głosowanie ogólne.  
     
W wyniku głosowania: (18-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/278/2009 z dnia 30.06.2009 r. – jednogłośnie przyjęła. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 
 

w sprawie: zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do Związku Miast  
i Gmin Dorzecza Rzeki Słupi i Łupawy. 

 
Projekt uchwały omówił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka informując,  
iŜ w związku ze zmianą stanowiska pracy byłego zastępcy burmistrza pana 
Leszka Waszkiewicza zachodzi konieczność uzupełnienia składu osobowego 
delegatów Gminy Bytów wchodzących w skład Zgromadzenia Związku Miast 
i Gmin Dorzecza Rzeki Słupi i Łupawy. W miejsce byłego burmistrza 
proponuje się moją osobę, co wynika z przepisów statutowych Związku Miast 
i Gmin Dorzecza Rzeki Słupi i Łupawy, iŜ jednym z przedstawicieli musi być 
osoba aktualnie sprawująca urząd wójt/burmistrza lub jego zastępcy. 
Natomiast skład pozostałych przedstawicieli Gminy nie uległ zmianie, czyli 
Radę Miejską w Bytowie w Związku Miast i Gmin reprezentować będą:  

1. Ryszard Sylka 
2. Ludwik Lenc 
3. Zygmunt Wacławczyk 

 
Stanowiska stałych komisji odnośnie ww. projektu uchwały były pozytywne. 
 
Wobec braku głosów w dyskusji, przewodniczący Rady poddał projekt 
uchwały pod głosowanie. 
 
 W głosowania: (18-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/279/2009 z dnia 30.06.2009 r. – jednogłośnie przyjęła. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 
 

w sprawie: odpowiedzi na skargę wniesioną do Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego w Gdańsku na uchwały Rady Miejskiej  
w Bytowie dotyczące ustalenia i wprowadzenia dodatkowych 
nazw miejscowości w języku kaszubskim. 
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Projekt uchwały omówił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka informując,  
iŜ poprzez biuro Rady została skierowana do Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego w Gdańsku skarga Pana Wincentego Knitra na uchwały  
Rady Miejskiej: 
 
- Nr XXIX/223/2008 Rady Miejskiej w Bytowie z dnia 28 listopada 2008 r.  
   w sprawie ustalenia zasad i trybu przeprowadzenia konsultacji 
   z mieszkańcami miejscowości Gminy Bytów w przedmiocie wprowadzenia  
   dodatkowych nazw tych miejscowości w języku kaszubskim, 
 
- Nr XXXIII/249/2009 Rady Miejskiej w Bytowie z dnia 25 marca 2009 r.  
   w sprawie ustalenia dodatkowych nazw miejscowości w Gminie Bytów  
   w języku kaszubskim,  
 
-  Nr XXXIII/250/2009 Rady Miejskiej w Bytowie z dnia 25 marca 2009 r.     
   w sprawie złoŜenia wniosku o wpisanie Gminy Bytów do Rejestru gmin,  
   na obszarze których uŜywane są nazwy w języku mniejszości,  
 
z wnioskiem o: 
 
- odrzucenie skargi na uchwałę Nr XXIX/223/2008  Rady Miejskiej w Bytowie   
   z dnia 28 listopada 2008 r. w sprawie ustalenia zasad i trybu  
   przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami miejscowości Gminy Bytów  
   w przedmiocie wprowadzenia dodatkowych nazw tych miejscowości 
   w języku kaszubskim, poniewaŜ skarŜący uchybił terminem  
   do jej wniesienia. 
 
Natomiast jeŜeli chodzi o skargę na pozostałe dwie uchwały, to jest ona  
bezzasadna, poniewaŜ  skarŜący nie wykazał się zaistnieniem, tak  
rozumianego naruszenia jego interesu prawnego bądź uprawnienia  
polegającego na zaistnieniu związku pomiędzy zaskarŜonymi uchwałami  
a jego własną, indywidualną sytuacją prawną. Dlatego wnosi  
się do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego o:   
 
-  oddalenie skargi na uchwałę Nr XXXIII/249/2009 Rady Miejskiej  
   w Bytowie z dnia 25 marca 2009 r. w sprawie ustalenia dodatkowych nazw  
   miejscowości w Gminie Bytów w języku kaszubskim, 
 
- oddalenie skargi na uchwałę Nr XXXIII/250/2009 Rady Miejskiej w Bytowie  
   z dnia 25 marca 2009 r. w sprawie złoŜenia wniosku o wpisanie Gminy  
   Bytów do Rejestru gmin, na obszarze których uŜywane są nazwy w języku      
   mniejszości, zgodnie z uzasadnieniem do niniejszego projektu uchwały. 
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Stanowiska komisji stałych Rady Miejskiej: 
 
Komisja BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy Bytów – projekt 
uchwały zaopiniowała pozytywnie. 
 
Komisja Edukacji, Kultury i Sportu – przy 1 głosie przeciwnym projekt 
uchwały zaopiniowała pozytywnie. 
 
Komisja Potrzeb Społecznych – opowiedziała się za ww. projektem uchwały. 
 
Komisja Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska – jednogłośnie przyjęła 
ww. projekt uchwały. 
 
Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad ww. projektem 
uchwały. 
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Wobec powyŜszego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. 
 
W wyniku głosowania: (17-za, p-0, w-1) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/280/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła. Uchwała ta stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu.  

 
 
w sprawie: udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Bytowskiemu  

na realizację zadania inwestycyjnego. 
 
Projekt uchwały omówił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka informując,  
iŜ w uchwale budŜetowej na rok 2009 zostały zarezerwowane środki  
na współfinansowanie przebudowy ulicy Szarych Szeregów w Bytowie  
w kwocie 110 tys. zł. Po przeprowadzonym przetargu przez Powiat okazało 
się, Ŝe kwota przewidziana na to zadanie jest znacznie niŜsza, wobec czego 
wystąpiono do Starosty o zmniejszenie równieŜ udziałów Gminy Bytów,  
w kwocie 20 tys. zł, z przeznaczeniem jej na remont nawierzchni brukowej  
na drodze powiatowej nr 177OG Płotowo-Rekowo. Jednocześnie Powiat 
zaproponował Gminie Bytów wspólne realizowanie zadania budowy 
chodnika dla pieszych przy drodze powiatowej nr 1772G na odcinku od drogi 
krajowej nr 20 do wsi Mądrzechowo o długości około 540 mb. Jest to zadanie 
szacowane na około 180 tys. zł. Pierwotnie koszt tego zadania był znacznie 
wyŜszy, jednak w trakcie rozmów ustalono, Ŝe nie będziemy finansować 
oświetlenia przy tym chodniku. Nadmienił takŜe, iŜ Powiat zwraca  
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się do wszystkich gmin z propozycjami współfinansowania w wysokości 50% 
kosztów inwestycji drogowych. Nie robi tutaj Ŝadnych wyjątków. JeŜeli  
nie będziemy zainteresowani tym zadaniem, to naleŜy przypuszczać,  
Ŝe środki zostaną rozdysponowane na inne gminy. Wobec powyŜszego wnosi  
o przyjęcie ww. projektu uchwały. 
 
Stanowisko komisji stałych Rady Miejskiej: 
 
Komisja BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy Bytów – opowiedziała 
się za przyjęciem ww. projektu uchwały.  
 
Komisja Edukacji, Kultury i Sportu – przy 1 głosie przeciwnym projekt 
uchwały zaopiniowała pozytywnie.   
 
Komisja Potrzeb Społecznych – opowiedziała się za projektem uchwały. 
 
Komisja Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska – jw.  
 
W dyskusji głos zabrała radna Danuta Michnowicz, która podkreśliła, iŜ jest 
przeciwko udzieleniu pomocy finansowej Powiatowi Bytowskiemu  
na realizację ww. zadania, z uwagi na nie zrealizowanie jej wcześniejszego 
wniosku, który składała przed dwoma latami. Powiedziała, iŜ dwa lata temu 
prosiła kierownika Wydziału Inwestycji i Infrastruktury Urzędu Miejskiego, 
Ŝeby dokonać wymiany chodnika od pana Kukli do kościoła, z uwagi  
na interwencję mieszkańców, poniewaŜ chodnik ten jest w zimie bardzo 
oblodzony i stwarza duŜe niebezpieczeństwo. W odpowiedzi Pan Szymański 
powiedział, iŜ nie moŜe zrealizować tego zadania, z uwagi na to, gdyŜ nie 
moŜe dojść do porozumienia z Zarządem Dróg Powiatowych i Ŝe nie mają 
pieniędzy. To był koszt od 1 – 2 tys. zł, Ŝeby kupić polbruk i naprawić około 80 
m chodnika. Dlatego ja mówię nie. Ja zdaję sobie sprawę, Ŝe konieczna jest 
współpraca między powiatem a gminą, ale jeŜeli tylko Powiat cały czas ma  
od nas pobierać pieniądze z naszej kasy na realizację swoich zadań, to mógłby 
się teŜ równieŜ przychylić zadaniu, które chce Gmina wykonać i Powiat 
powinien się dołoŜyć. Tym bardziej, Ŝe to jest chodnik przy powiatowej 
drodze. Dlatego byłam przeciwna przekazaniu tych pieniędzy z budŜetu 
Gminy na komisji. 
 
Odnosząc się do ww. wypowiedzi radnej burmistrz miasta stwierdził,  
iŜ kierownik Wydziału WI p. Krzysztof Szymański niewiele mógł w tej 
sprawie zrobić, poniewaŜ decyzja zapadła na szczeblu Powiatu, Ŝe posiadają 
środki tylko na ten chodnik i ten chodnik chcą budować i z taką propozycją 
wychodzą do nas. Natomiast, jeŜeli chodzi o ulicę Podzamcze, to na pewno 
jest zasadne, aby w tym rejonie chodnik był nowy. Ale na dzień dzisiejszy 
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sytuacja wygląda tak, Ŝe Powiat nie ma więcej środków. Na pewno inwestycja 
ta będzie kosztowała znacznie więcej niŜ od 1 - 2 tys. zł, o czym mówiła radna, 
bo z ostatniego przetargu, który rozstrzygnęliśmy na wymianę chodników  
w mieście wynika, Ŝe średnie ceny wahają się od 70 – 100 zł za m2 chodnika. 
Wobec tego, gdybyśmy wymienili 200 m2 chodnika, to byłoby 20 tys. zł. 
Niemniej jednak będziemy rozmawiać z Powiatem o jego remoncie. 
      
Radna Barbara Pobłocka –  uwaŜa, Ŝe lepiej byłoby przeznaczyć te pieniądze   
na budowę drogi przy budynkach nowo wybudowanych na tym osiedlu 
w Mądrzechowie dla ludzi, którzy brną w błocie, niŜ na ten chodnik w tej 
chwili, który jest mało uczęszczany przez mieszkańców.  Większość chodzi 
przez pola na skróty lub jeŜdŜą własnymi samochodami.  
 
Radny Jarosław Gawin – w imieniu mieszkańców wsi Płotowa i Rekowa  
podziękował burmistrzowi za wykonanie odcinka drogi w Rekowie, prosząc 
jednocześnie o dalszy jej remont. 
 
Radny Stanisław Marmołowski – chciałem przy tej okazji podnieść jedną 
rzecz, która mnie w tej kadencji mocno bulwersuje, to znaczy, ciągle 
stwierdzam, Ŝe mamy małe osiągnięcia w pozyskiwaniu środków, zarówno 
Gmina jak i Powiat. Powiat zbyt mało środków przeznacza na inwestycje  
w mieście. W poprzedniej kadencji Powiat bardzo duŜo inwestował  
w Bytowie, budując szkołę, salę gimnastyczną, cztery ulice, a teraz chce 50% 
kosztów. To wynika, w momencie, gdy ten Powiat uzyskał środki unijne  
w naszym powiecie, chyba najwyŜsze. Gdy gmina, która się do tych 
powiatowych chodników dokłada, czyli miasto odpadło, na ostatnim miejscu 
nasz wniosek był, a oni chcą, Ŝebyśmy my teraz jeszcze im chodniki w mieście 
robili. To jest juŜ taki mały wstyd. Ja uwaŜam, Ŝe powinniśmy robić wszystko, 
aby coś powiat jednak na swoich drogach i chodnikach zrobił z własnych 
środków. Pan burmistrz ma przecieŜ jakąś moŜliwość naciskania na starostę, 
Ŝeby trochę inwestował w naszym mieście. Tu jest jego siedziba, to jest stolica 
powiatu, bo jak tak będziemy traktowani, jak kaŜda inna gmina, to coraz 
gorzej będziemy mieli na tych drogach i tych chodnikach, które są powiatowe.  
 
Radny Marian Miazga – chciałbym odnieść się do wypowiedzi mojego 
przedmówcy. Ja akurat mam trochę inne zdanie, bo pracuję w Powiecie. 
Powiat inwestuje na miarę swoich moŜliwości. UwaŜam, Ŝe duŜo inwestuje, 
bo trzeba sobie powiedzieć, Ŝe w tym roku ma być robiona droga w kierunku 
Studzienic oraz wiele innych dróg powiatowych. W tym roku jest robiona w 
mieście  
ul. Szarych Szeregów, jest to kontynuacja ze środków powiatowych i w tym 
roku ma być zrobiony ten chodnik. Ja jestem za budową tego chodnika. Byłem 
na komisji i na wizji lokalnej. Widzę ile dzieci tam przechodzi, ile ludzi. 
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UwaŜam, Ŝe kaŜda inwestycja, która ma poprawić bezpieczeństwo, która 
uratuje chociaŜ jedno ludzkie Ŝycie jest warta tego, Ŝeby to wykonać. Dlatego 
bardzo proszę radnych o przegłosowanie ww. projektu uchwały w wersji 
zaproponowanej.  
 
Zastępca burmistrza Pan Adam Leik – chciałbym odnieść się do słów radnego 
Marmołowskiego odnośnie pozyskiwania środków. Z tego co pamiętam,  
to w poprzedniej kadencji tych środków było kilkakrotnie mniej niŜ za tej 
kadencji, co wynika z zestawienia, które radni otrzymali na sesji. JeŜeli będzie 
taka konieczność, to na następną sesję zostanie przygotowany szczegółowy 
wykaz.  
 
Radny Stanisław Marmołowski – ja w Ŝadnym wypadku nie odniosłem  
się do ilości środków, które chciałby pan wiceburmistrz Leik porównywać  
z poprzednią kadencją. To jest całkiem inna kadencja, jeŜeli chodzi o środki  
i naleŜy je porównywać z innymi gminami i jednostkami, i to jest inny temat.  
TeŜ uwaŜam, Ŝe na drogach dzieje się w wielu miastach lepiej niŜ u nas.  
To jest moje stwierdzenie. Natomiast chcę powiedzieć, Ŝe odnosiłem się tylko 
do tej sytuacji porównania tegorocznej aplikacji, tegorocznego wyniku na dwa 
identyczne projekty w tym samym działaniu. Powiat dostał, my byliśmy  
na ostatnim miejscu. Dlaczego byliśmy, bo w pakowaliśmy tam jezdnie przy 
którym mieszka urzędnik, a nie drogi, które rozwiązują komunikację  
w mieście, w taki sposób na jakie środki były przeznaczone. JeŜeli stawiamy 
tam drogi mniejszej kategorii, to wypadamy.  
 
Po wyczerpaniu, głosów w dyskusji, przewodniczący Rady poddał projekt 
uchwały pod glosowanie ogólne.  
 
W wyniku głosowania: (15-za, p-2, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/281/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła. Uchwała ta stanowi 
załącznik nr 8 do protokołu.  

 
/W głosowaniu nie wziął udziału radny Stanisław Borzyszkowski/ 

 

w sprawie: zatwierdzenia „Planu odnowy miejscowości Mokrzyn”. 
 
Projekt uchwały omówił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka stwierdzając, 
iŜ jest to kolejna uchwała wynikająca z pakietu uchwał odnowy wsi. Obecny 
projekt uchwały dotyczy planu odnowy miejscowości Mokrzyn, który jest 
obligatoryjnym załącznikiem do wniosków składanych w celu uzyskania 
dofinansowania zadań realizowanych na obszarach wiejskich. Zgodnie  
z rozporządzeniem Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 14 lutego 2008 r.  
w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania pomocy     
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finansowej w ramach działania „Odnowa i rozwój wsi”, objętego Programem 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 zmienione zostały wytyczne 
zgodnie z którymi przygotowano „Plan odnowy miejscowości Mokrzyn” 
zachęcając jednocześnie pozostałe sołectwa do opracowania planu odnowy 
swoich wsi.  
 
Komisje merytoryczne tj. Komisja BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy 
oraz Komisja Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska projekt uchwały 
zaopiniowały pozytywnie bez zastrzeŜeń.  
 
W dyskusji głos zabrała radna Barbara Pobłocka, która zwróciła  
się z pytaniem do burmistrza miasta, czy mieszkańcy wsi Mokrzyn chcą mieć 
świetlicę wiejską, czy teŜ nie?   
 
W odpowiedzi burmistrz stwierdził, iŜ mieszkańcy wsi Mokrzyna nie chcą 
mieć świetlicy. Chcą, Ŝeby oprócz wiaty, które jest juŜ wykonane, zrobić 
dodatkowe pomieszczenie z doprowadzeniem prądu oraz wody, aby moŜna 
było organizować tam róŜne imprezy.  
 
W wyniku głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/282/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła. Uchwała ta stanowi 
załącznik nr 9 do protokołu.  

 
/W głosowaniu nie wziął udziału radny Stanisław Borzyszkowski/ 

 
w sprawie: zatwierdzenia projektu „Człowiek Istotą Społeczeństwa  

w powiecie bytowskim – reintegracja społeczno-zawodowa”. 
 
Projekt uchwały omówił zastępca burmistrza Pan Adam Leik. Poinformował, 
Ŝe Centrum Integracji Społecznej w Bytowie w ramach porozumienia  
z Gminami Powiatu Bytowskiego: Gmina Bytów, Gmina Borzytuchom, Gmina 
Czarna Dąbrówka, Gmina Kołczygłowy, Gmina Lipnica, Gmina Parchowo, 
Gmina Studzienice, Gmina Tuchomie, Gmina Trzebielino, Gmina Miastko, 
przystąpi do realizacji projektu „Człowiek Istotą Społeczeństwa w powiecie 
bytowskim – reintegracja społeczno-zawodowa” w ramach Działania  
7.2 Przeciwdziałanie wykluczeniu i wzmocnienie sektora ekonomii społecznej, 
Poddziałania 7.2.1 Aktywizacja zawodowa i społeczna osób zagroŜonych 
wykluczeniem społecznym, Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki  
2007-2013, współfinansowanego ze środków Europejskiego Funduszu 
Społecznego. Realizacja projektu polega na objęciu kompleksowym 
wsparciem osób zagroŜonych wykluczeniem społecznym z terenu gmin, które 
przystąpiły do porozumienia tj.: długotrwale bezrobotnych w rozumieniu 
przepisów o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy; uzaleŜnionych 
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od alkoholu, po zakończeniu programu psychoterapii w zakładzie lecznictwa 
odwykowego; bezdomnych realizujących indywidualne programy 
wychodzenia z bezdomności, w rozumieniu przepisów o pomocy społecznej; 
niepełnosprawnych, w rozumieniu przepisów o rehabilitacji zawodowej  
i społecznej  oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych; zwalnianych  
z zakładów karnych, mających trudności  w integracji ze środowiskiem,  
w rozumieniu przepisów o pomocy społecznej. Przewiduje się udział 72 osób 
w projekcie, łącznie w trzech edycjach trwających kaŜda po 8 miesięcy, 
począwszy od 01 stycznia 2010 roku do 31 grudnia 2011 roku. Przewidywane 
koszty dofinansowania projektu wynoszą około 1 mln zł. W kaŜdej z trzech 
edycji projektu planuje się przeprowadzić zajęcia z reintegracji społeczno-
zawodowej w zakresie: BHP i ppoŜ., edukacji ogólnej, warsztatów 
motywacyjnych, warsztatów planowania Ŝycia, doradztwa zawodowego, 
warsztatów terapii pogłębionej, zajęć psychoedukacyjnych, edukacji 
ekologicznej i edukacji zdrowotnej, oraz kurs języka angielskiego, wizaŜ  
i stylizacja, edukacja kulturalna, zajęcia informatyczne oraz kursy zawodowe.  
Jest to niezbędna uchwała do złoŜenia wniosku przez CIS w Bytowie  
do 17.07.br. Od tego roku CIS prowadzi działalność gospodarczą i skutecznie 
funkcjonuje. Dochody z tej działalności miesięcznie wynoszą około od 5 – 6 
tys. zł. Poza tym CIS poza bieŜącymi usługami planuje prowadzić jeszcze 
dodatkową działalność gospodarczą związaną z prowadzeniem usług 
gastronomicznych. JeŜeli chodzi o szczegóły to zostaną one przedstawione  
w terminie późniejszym.   

 
 Jednocześnie zgłosił autopoprawkę do projektu uchwały, aby w § 1 zamiast 

wyrazu „porozumienia” wpisać „umowy”. 
  
 Po wysłuchaniu pozytywnego stanowiska Komisji Potrzeb Społecznych, 

przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne.  
 
 Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 
 

/Na sesję przybył radny Stanisław Borzyszkowski/ 
 

 W dyskusji głos zabrała radna Danuta Michnowicz – ja przyklaskuję właśnie 
tego typu działaniom, które popieram. Byłam ostatnio na spotkaniu z ludźmi, 
którzy podlegają programom wydobycia ich z takich sytuacji trudnych, które 
wykluczają ich, stawiają poza nawias ludzi, którzy nie potrafią załatwić sobie, 
czy pracy, czy mieszkania. A więc tego typu ludzie są objęci tymi programami 
działania. Byli bardzo wdzięczni i chcę tutaj równieŜ przekazać  
ich stanowisko, Ŝe MOPS w Bytowie wydobywa tych ludzi z tego marazmu,  
z beznadziei. Nawet przychodzą do nich, proponują, Ŝeby wzięli udział 
w kursach tego typu, które otwierają przed nimi jakąś drogę, dają im jakąś 
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szansę i nadzieję. Dlatego jestem za takimi projektami i popieram ten projekt 
uchwały. 

 
 Innych głosów w dyskusji nie było. 

  
W głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/283/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

 
/W głosowaniu nie wziął udziału radny Marian Konkel/ 

 
w sprawie: zawarcia przez Gminę Bytów porozumienia z Powiatem 

Bytowskim dotyczącego powierzenia Powiatowi Bytowskiemu 
do realizacji zadania własnego z zakresu oświaty, polegającego 
na załoŜeniu i prowadzeniu przedszkola specjalnego  
przy Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w Bytowie. 

 
 
Projekt uchwały zreferował zastępca burmistrza Pan Adam Leik. 
Poinformował, iŜ z wnioskiem do Starosty Bytowskiego wystąpił  dyrektor 
Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Bytowie pan Kazimierz Kerlin z prośbą  
o utworzenie w swojej placówce oddziału przedszkolnego dla dzieci 
niepełnosprawnych z dniem 1.09.br. Natomiast do kompetencji Rady naleŜy 
podjęcie ww. projektu uchwały. Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym 
do kompetencji Rady Miejskiej naleŜy wyraŜenie zgody na zawarcie 
porozumienia pomiędzy jednostkami samorządu terytorialnego. Zgodnie  
z art. 5 ust. 5b ustawy o systemie oświaty, jednostka samorządu terytorialnego 
dla której prowadzenie danego typu szkoły lub placówki nie jest zadaniem 
własnym, po zawarciu porozumienia z jednostką samorządu terytorialnego, 
której prowadzenie danego typu szkoły lub placówki naleŜy do zadań 
własnych moŜe zakładać i prowadzić szkołę lub placówkę. Zawarcie 
porozumienia pomiędzy jednostkami samorządowymi jest warunkiem 
koniecznym, aby powstało przedszkole specjalne. Zawarcie porozumienia 
okazuje się niezbędne z uwagi na brak tego typu przedszkola na terenie naszej 
gminy a takŜe powiatu. W ostatnim czasie obserwuje się wzrost 
zapotrzebowania na tego typu placówkę wynikający ze zwiększonej ilości 
orzeczeń Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w Bytowie. SOS-W  
w Bytowie posiada odpowiednią bazę lokalową oraz wykwalifikowaną kadrę 
pedagogiczną umoŜliwiającą załoŜenie przedszkola specjalnego przy  
tej placówce. Planuje się powstanie dwóch oddziałów, do których uczęszczać 
będą dzieci z upośledzeniem umysłowym w stopniu umiarkowanym  
i znacznym oraz z niepełnosprawnościami sprzęŜonymi, które zostaną 
skierowane do przedszkola przez Poradnię Psychologiczno-Pedagogiczną  
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w Bytowie. Utworzenie przedszkola specjalnego na terenie Gminy Bytów jest 
w pełni uzasadnione pod względem merytorycznym oraz ekonomicznym, 
gdyŜ zawarcie ww. porozumienia nie będzie skutkowało dla Gminy Bytów 
zwiększeniem nakładów finansowych na oświatę (środki na ww. przedszkole 
będą pochodziły z subwencji oświatowej Starostwa Bytowskiego).  
Stanowiska merytorycznych komisji: 
 
1. Komisja BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy – projekt uchwały 

zaopiniowała pozytywnie.  
2. Komisja Edukacji, Kultury i Sportu jednogłośnie opowiedziała  

się za ww. projektem uchwały.  
 

W dyskusji głos zabrała radna Danuta Michnowicz, która podkreśliła,  
iŜ jest to cenna inicjatywa, potrzebna i przechodzi we właściwe ręce. 
 
Innych głosów w dyskusji nie było. 
 
W wyniku głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/284/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  

 
/W głosowaniu nie wziął udziału radny Marian Konkel/ 

 
w sprawie: zmiany przebiegu drogi. 
 

Projekt uchwały omówił burmistrz Miasta Pan Ryszard Sylka. Poinformował,  
iŜ w 2004 r. zostały wydzierŜawione obiekty Ośrodka Jeleń wraz z gruntami 
przylegającymi, łącznie z drogą, która przebiega przez ośrodek. Droga  
do Ośrodka Jeleń na całej długości została zaliczona do kategorii dróg 
gminnych uchwałą Nr XXI/155/2008 Rady Miejskiej w Bytowie z dnia  
23 kwietnia 2008 roku w sprawie zaliczenia dróg na terenie Gminy Bytów  
do kategorii dróg gminnych i ustalenia ich przebiegu. O tym, Ŝe naleŜy 
zmienić przebieg drogi, stanowią względy  bezpieczeństwa ruchu 
komunikacyjnego i  uŜytkowników ośrodka wypoczynkowego. Zmiana jej 
przebiegu jest konieczna  poniewaŜ dzieli ona tereny rekreacyjne, których 
funkcje są ze sobą związane np. tereny boisk sportowych z plaŜą. Zgodnie  
z ustawą o drogach publicznych organem właściwym do zmiany przebiegu 
drogi gminnej jest organ właściwy do ustalenia jej przebiegu. Zmiany 
przebiegu drogi dokonuje się w trybie właściwym do ustalenia przebiegu 
drogi odpowiedniej kategorii. A zatem organem tym jest Rada Miejska  
w Bytowie.  
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Stanowisko Komisji BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy przedstawił  
Pan Rafał Gierszewski – przewodniczący Komisji informując, iŜ Komisja 
projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie.  
 
Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad ww. projektem 
uchwały. 
 
Radny Edward Wałdoch zapytał burmistrza, czy to oznacza, Ŝe Gmina nie 
będzie chciała partycypować w kosztach utrzymania jakości nawierzchni tej 
drogi? 
 
O tym dokładnie mówi umowa dzierŜawy – powiedział burmistrz miasta Pan 
Ryszard Sylka. Zazwyczaj tak jest, Ŝe nakłady inwestycyjne ponosi właściciel, 
a dzierŜawca tylko dba o bieŜące utrzymanie. I tak będzie w tym przypadku. 
 
Innych głosów w dyskusji nie było. 
 
W wyniku głosowania: (18-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/285/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 
/Przewodniczący Rady ogłosił 15 minutową przerwę w obradach/ 

 

Po przerwie przewodniczący Rady wznowił obrady przystępując  
do  omawiania kolejnego projektu uchwały: 

 
w sprawie: przekazania środków finansowych dla Policji. 
 
Projekt uchwały omówił zastępca burmistrza Pan Adam Leik. Poinformował,   
iŜ projekt uchwały dotyczy przekazania z dochodów własnych Gminy Bytów 
środków finansowych dla Policji w wysokości 6 072 zł z przeznaczeniem  
na rekompensatę pienięŜną dla policjantów Komendy Powiatowej Policji  
w Bytowie za czas słuŜby przekraczającej normy przewidziane w przepisach, 
w dniach organizowanych przez Gminę Bytów imprez, zgodnie z zawartym 
porozumieniem.  
 
Komisje stałe Rady Miejskiej projekt uchwały zaopiniowały pozytywnie.  
Nie wnosząc Ŝadnych uwag. 
 
Wobec braku głosów w dyskusji przewodniczący Rady poddał projekt 
uchwały pod głosowanie ogólne.  
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W wyniku głosowania: (15-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/286/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  
 
/W głosowaniu nie wzięli udziału: radny Stanisław Marmołowski, radny Jerzy Wyczk oraz radna 

Barbara Kosmowska/ 
 
 

w sprawie: wyznaczenia delegatów Gminy Bytów do Stowarzyszenia Gmin 
„Polskie Zamki Gotyckie”. 

 
Projekt uchwały zreferował zastępca burmistrz Pan Adam Leik informując,  
iŜ dotychczasowymi delegatami w tym Stowarzyszeniu byłem ja i pan 
Kazimierz Kerlin, który od lat jest juŜ przedstawicielem naszego samorządu. 
W związku z tym, Ŝe większość zadań tego Stowarzyszenia skupia  
się na promocji w Zamku i na targach zaproponowano, aby na moje miejsce 
wszedł dyrektor Bytowskiego Centrum Kultury Pan Marian Gospodarek. 
 
Stanowisko Komisji Edukacji, Kultury i Sportu przedstawił Pan  
Jarosław Gawin stwierdzając, iŜ Komisja projekt uchwały zaopiniowała 
jednogłośnie pozytywnie.   
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
W wyniku głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/287/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  
 

/W głosowaniu nie wziął  udziału: radny Stanisław Marmołowski/ 
 

w sprawie: ustalenia wysokości opłat za świadczenia w prowadzonych 
przez Gminę Bytów przedszkolach. 

 
Projekt uchwały omówił zastępca burmistrza Pan Adam Leik. Poinformował, 
iŜ projekt tej uchwały wiąŜę się z opłatą stałą w przedszkolach. JeŜeli chodzi  
o zmiany w stosunku do poprzedniej uchwały z roku 2008, to konieczne jest, 
aby wymienić wszelkiego rodzaju zajęcia, które z opłaty stałej są finansowane.  
W przeciwnym wypadku uchwała z roku 2008 byłaby zakwestionowana. Stąd 
wynika konieczność zmiany tej uchwały. Ponadto przyjęto procentowy 
wskaźnik obliczania odpłatności za świadczenia w zakresie przekraczającym 
realizację podstawy programowej,  w relacji do minimalnego wynagrodzenia 
za pracę ustalonego na zasadach i w trybie ustawy z dnia 10.10.2002 r.  
o minimalnym wynagrodzeniu za pracę. Kalkulację odpłatności rodziców  
za korzystanie przez dzieci ze świadczeń w zakresie przekraczającym 
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realizację podstawy programowej wychowania przedszkolnego oparto  
na podstawie dotychczasowej odpłatności ponoszonej przez rodziców.  
W roku 2008, w którym minimalne wynagrodzenie za pracę wynosiło 1126 zł, 
a opłata za przedszkole 108 zł. wskaźnik procentowy opłaty wynosił 9,59%.  
W projekcie uchwały wskaźnik został określony na poziomie 9%, przy 
minimalnym wynagrodzeniu za pracę  w wysokości 1276 zł., co skutkuje 
stawką odpłatności za przedszkole w kwocie 115 zł. Novum projektu uchwały 
stanowi fakt, iŜ powyŜsza opłata ulega zmniejszeniu proporcjonalnie do ilości 
dni absencji dziecka.  
 
Stanowisko Komisji Edukacji, Kultury i Sportu przedstawił Pan Jarosław 
Gawin informując, iŜ Komisja projekt uchwały zaopiniowała pozytywnie, bez 
uwag. 
 
Stanowisko Komisji BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy przedstawił 
Pan Rafał Gierszewski stwierdzając, iŜ Komisja projekt uchwały 
zaopiniowała pozytywnie.  
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Wobec powyŜszego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod 
głosowanie ogólne.  
 
W głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/288/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 15 do protokołu.  
 

/W głosowaniu nie wziął  udziału: radny Stanisław Marmołowski/ 

 
 

w sprawie: zasad udzielania i rozmiaru obniŜek tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dla nauczycieli, którym 
powierzono stanowiska kierownicze w szkołach  
i przedszkolach prowadzonych przez Gminę Bytów  
oraz rozliczania tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć 
pedagogów, psychologów i logopedów. 

 
Projekt uchwały omówił zastępca burmistrza Pan Adam Leik. Poinformował, 
iŜ ustawa z dnia 26 stycznia 1982 r. – Karta Nauczyciela, zobowiązuje organ 
prowadzący szkołę do określenia w drodze uchwały: 
1) zasad udzielania i rozmiaru obniŜek tygodniowego obowiązkowego 
wymiaru godzin zajęć dla dyrektora i wicedyrektora szkoły, przedszkola, 
2) zwolnień od obowiązku realizacji zajęć tygodniowego obowiązkowego 
wymiaru godzin zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych, 
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prowadzonych bezpośrednio z uczniami lub wychowankami albo na ich 
rzecz, dla nauczycieli zatrudnionych w pełnym wymiarze zajęć, 
3) tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli 
realizujących w ramach stosunku pracy obowiązki określone dla stanowisk  
o róŜnym tygodniowym obowiązkowym wymiarze godzin,  
4) tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, 
psychologów i logopedów.  
Wprowadzona ustawą z dnia 21 listopada 2008 r. o zmianie ustawy – Karta 
Nauczyciela nowelizacja spowodowała konieczność podjęcia nowej uchwały 
w tej w sprawie. Natomiast zmiany w stosunku do dotychczas obowiązującej 
uchwały polegają na: 
1) wprowadzeniu tygodniowego wymiaru obniŜki godzin (zamiast ustalenia  
 dotychczasowej liczby godzin, które powinien nauczyciel zrealizować  
w obniŜonym     tygodniowym wymiarze, określono liczbę udzielonej obniŜki 
godzin),  
2) wprowadzeniu proporcjonalnego ustalania łącznej liczby realizowanych 
przez     nauczyciela zajęć, w przypadku konieczności łączenia róŜnych 
wymiarów godzin zajęć w ramach jednego etatu (wszystkie godziny ponad 
tak ustalony wymiar stanowią godziny ponadwymiarowe).  
Pozostałe zapisy dotychczasowej uchwały nie ulegają zmianom. Nowelizacja 
Karty Nauczyciela z dnia 21 listopada 2008 r. wykreśliła wymóg opiniowania 
uchwały przez organ sprawujący nadzór pedagogiczny. Projekt uchwały 
został zaopiniowany przez związki zawodowe zrzeszające nauczycieli w dniu 
17 czerwca 2009 r. Jest to uchwała porządkująca ww. kwestie.  
 
Komisja Edukacji, Kultury i Sportu projekt uchwały zaopiniowała 
pozytywnie.  
 
Komisja BudŜetu i Programowania Rozwoju Gminy projekt uchwały 
zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie.    
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
W wyniku głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/289/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła jednogłośnie. Uchwała  
ta stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  
 

/W głosowaniu nie wziął  udziału: radny Stanisław Marmołowski/ 
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w sprawie: zmiany budŜetu Gminy Bytów na 2009 r. 
 
Autopoprawki w imieniu burmistrza do projektu uchwały zgłosił skarbnik 
miasta Pan Tomasz Franciszkiewicz, omawiając zmiany w załączniku nr 1 i 2. 
W dalszej części omówił kolejne załączniki nr 3, 3a i 3b, zgodnie  
z uzasadnieniem do niniejszego projektu uchwały. 
 
BudŜet Gminy na rok 2009, po dokonanych zmianach zamyka się: 
 
- po stronie dochodów - 58 374 117 zł 
- po stronie wydatków  - 58 679 030 zł    
  
Komisja stałe Rady Miejskiej projekt uchwały w wersji przedstawionej 
pierwotnie zaopiniowały pozytywnie.  
 
Uwag do ww. projektu nie zgłoszono. 
 
Wobec tego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie 
ogólne. 
 
 W wyniku głosowania: (16-za, p-0, w-1) Rada Miejska w Bytowie uchwałę  
Nr XXXVI/290/2009 z dnia 30.06.2009 r. – przyjęła wraz z autopoprawką. 
Uchwała ta stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  
 

/W głosowaniu nie wziął  udziału: radny Stanisław Marmołowski/ 

 
Ad. pkt  7a. 
Projekt stanowiska Rady Miejskiej w Bytowie w sprawie udzielenia poŜyczki 
na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska na prefinansowanie projektu pn.: 
„Remont i adaptacja budynku szkoły na Centrum Partnerstwa Lokalnego  
w Krzyni” przedstawił burmistrz miasta Pan Ryszard Sylka oznajmiając,  
iŜ na początku sesji przy zmianie porządku obrad zostało szczegółowo 
przedstawione uzasadnienie wprowadzenia zmian dotyczące wyraŜenia woli 
udzielenia poŜyczki na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska w kwocie  
16 450 zł w formie przyjęcia przez Radę stanowiska. Centrum Partnerstwa 
Lokalnego utworzone w budynku starej szkoły w Krzyni pozwoli 
na osiągnięcie tego celu, a w dalszej perspektywie umoŜliwi bardziej 
dynamiczny rozwój Fundacji. Obiekt wymaga jednak nakładów finansowych 
– niezbędny jest kompleksowy remont obiektu i jego dostosowanie do potrzeb 
prowadzenia działalności statutowej przez Fundację. Koszt remontu 
szacowany jest na kwotę 400 tys. zł. Wymagany w ramach działania 9.3 wkład 
własny wynosi 60 tys. zł. i został zabezpieczony przez Gminę Dębnica 
Kaszubska, która jako Partner w ramach projektu odda Fundacji  
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w uŜytkowanie obiekt w Krzyni. Dodatkowo, niezbędne jest zabezpieczenie 
funduszy na prefinansowanie całości inwestycji, gdyŜ udzielona dotacja 
będzie refundowana po zrealizowaniu projektu. W związku z tym Fundacja 
zwróciła się do gmin partnerskich o udzielenie poŜyczki. Źródłem 
finansowania udzielonej poŜyczki będą dochody Gminy Bytów na 2010 rok. 
Zwrot poŜyczki nastąpi do 31.12.2011 r.  Fundacja Partnerstwo Dorzecze Słupi 
zamierza ubiegać się o dofinansowanie projektu utworzenia Centrum 
Partnerstwa Lokalnego w Krzyni w ramach działania 9.3 Lokalne Inicjatywy 
Obywatelskie, Regionalnego Programu Operacyjnego dla Województwa 
Pomorskiego na lata 2007-2013. Projekt jest podyktowany pilną potrzebą 
zmiany siedziby Fundacji, w której będzie moŜliwość zarówno zlokalizowania 
Biura Fundacji jak i organizacji spotkań, szkoleń i warsztatów związanych 
z wdraŜaniem Lokalnej Strategii Rozwoju Dorzecza Słupi. Jednocześnie 
zapewnił, iŜ nie ma tu Ŝadnego zagroŜenia w przypadku nie wywiązania  
się z oddaniem długu w terminie. Fundacja jest podmiotem wiarygodnym  
i stabilnym, i została załoŜona przez gminy. Nie ma tu osób prywatnych. 
Gmina wcześniej juŜ udzielała takich poŜyczek na rzecz Fundacji i to znacznie 
wyŜszych i nie było Ŝadnych kłopotów z jej zwrotem przez Fundację. 
 
Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję w sprawie ww. 
stanowiska. 
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Wobec tego przewodniczący Rady poddał stanowisko Rady pod głosowanie. 
 
W wyniku głosowania: (17-za, p-0, w-0) Rada Miejska przyjęła stanowisko  
w sprawie udzielenia poŜyczki na rzecz Gminy Dębnica Kaszubska  
na prefinansowanie projektu pn.: „Remont i adaptacja budynku szkoły  
na Centrum Partnerstwa Lokalnego w Krzyni” jednogłośnie. 
Stanowisko to stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  
 

/W głosowaniu nie wziął  udziału: radny Stanisław Marmołowski/ 

 
Ad. pkt  8. 
Przewodniczący Rady poinformował, Ŝe sprawozdanie z działalności 
Burmistrza pomiędzy sesjami zostało radnym przesłane w materiałach 
sesyjnych. Sprawozdanie  stanowi załącznik nr 19 do  protokołu.  
 
Następnie przewodniczący Rady zwrócił się do burmistrza miasta, czy 
chciałby uzupełnić  sprawozdanie o dodatkowe informacje. 
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W odpowiedzi burmistrz oznajmił, iŜ szczegółowe informacje zostaną 
przedstawione w następnym sprawozdaniu, nie mniej jednak chciałby 
przypomnieć radnym o planowanych spotkaniach i uroczystościach, które 
odbędą się w najbliŜszym czasie.   
 
Innych uwag do ww. sprawozdania nie było. 
 
Wobec powyŜszego przystąpiono do kolejnego punktu porządku obrad.  
 

Ad. pkt 9. 
Odpowiedzi na nw. interpelacje udzielił burmistrza miasta Pan  
Ryszard Sylka: 
 
- w sprawie zamontowania spowalniacza ruchu na ul. Mostnika w Bytowie 
powiedział, iŜ wniosek w tej sprawie zostanie skierowany do Powiatowego 
Zespołu ds. Bezpieczeństwa i Organizacji Ruchu Drogowego, celem 
rozpatrzenia.  
 
- w sprawie likwidacji zakazu wjazdu na ulicy wzdłuŜ SP nr 2 w Bytowie 
oznajmił, iŜ przejazd został juŜ uruchomiony na okres wakacji. 
 
- w sprawie konserwacji nawierzchni murawy głównego boiska sportowego 
na stadionie MOSiR w Bytowie powiedział, Ŝe prace te planuje się rozpocząć 
na początku lipca br.   Przewidywany koszt prac wyniesie ok. 8 tys. zł.   
 
- w sprawie dalszego funkcjonowania MOSiR w Bytowie stwierdził,  
iŜ na dzień dzisiejszy na stadionie nie planuje się jakiś większych inwestycji 
oprócz wykonania remontu nawierzchni murawy głównej boiska  
oraz „Domu Piłkarza”. Są to dwie najwaŜniejsze inwestycje, które 
chcielibyśmy zrobić. W przyszłym roku planujemy rozpoczęcie budowy 
basenu. Jednocześnie potwierdził, iŜ dosyć długo trwa stan pełnienia 
obowiązków przez dotychczasowego dyrektora.  Wynika to z dwóch 
powodów. Po pierwsze zastanawialiśmy się, czy lepszą formułą byłoby 
utworzenie spółki, czy utrzymanie zakładu budŜetowego. Drugim takim 
powodem było to, Ŝe konkurs na stanowisko dyrektora, który był ogłoszony  
w ubiegłym roku nie wskazał nam Ŝadnej kandydatury, która by była  
w naszym przekonaniu odpowiednią osobą do prowadzenia takiej inwestycji 
jak basen. UwaŜam, Ŝe basen powinien być budowany, albo przez spółkę, albo 
przez zakład budŜetowy, poniewaŜ koszt całej tej inwestycji wynosi ponad  
20 mln zł i prowadzenie tej inwestycji przez Urząd Miejski wyklucza nas  
z moŜliwości odpisywania sobie podatku VAT. Dlatego musi być  
to prowadzone przez MOSiR. W naszym przekonaniu powinna być to taka 
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osoba, która będzie umiała to zrobić. Niemniej jednak przymierzamy  
się do ogłoszenia w najbliŜszym czasie nowego konkursu na to stanowisko. 
MoŜe znajdzie się ktoś, kto ma jakąś wizję i przedstawi swój plan działania. 
MoŜe to być równieŜ obecny dyrektor.  
 
- w sprawie remontu ul. Pogodnej oznajmił, iŜ w najbliŜszym czasie  
nie planuje się wykonania remontu tej ulicy. W pierwszej kolejności będzie 
remontowana ul. Ogrodowa i ul. Armii Krajowej. Są to ulice, które są ujęte  
w planach inwestycyjnych. Na dzień dzisiejszy moŜemy tylko aplikować  
do tzw. „schetynówek”, gdzie Gmina moŜe tylko występować z jednym 
zadaniem. Skoro zaplanowaliśmy ulicę Ogrodową, to nie ma moŜliwości 
zmiany zadania. Kolejnym zadaniem, które chcemy zrealizować  
to zakończenie projektowania budowy ul. Mierosławskiego. JeŜeli znajdą  
się jakieś dodatkowe środki, być moŜe zadanie to będzie zrealizowane.   
 
- w sprawie zmiany organizacji ruchu drogowego na ul. Rycerskiej  
w Bytowie z dwukierunkowej na jednokierunkową powiedział, iŜ wniosek  
w tej sprawie zostanie skierowany do Powiatowego Zespołu ds. 
Bezpieczeństwa i Organizacji Ruchu Drogowego, celem rozpatrzenia.  
 
- w sprawie doprowadzenia wody do posesji p. Zblewskiej zam.  
w Sierzenku stwierdził, iŜ na spotkaniu przed dwoma tygodniami  
z dyrektorem Wodociągów Miejskich p. Mataskiem ustalono, Ŝe zostanie 
przez WM Bytów przygotowana koncepcja zasilania Sierzna i Składowiska 
Odpadów w Sierznie oraz posesji przylegających do tego obrębu. Dzisiaj  
nie moŜna posesji p. Zblewskiej podłączyć do Ŝadnego ujęcia wody, z uwagi 
na to, gdyŜ nie ma tam w okolicy Ŝadnego ujęcia, które mogłoby zabezpieczać 
wodę. JeŜeli ta koncepcja wskaŜe nam, czy mamy budować wodociąg 
z Rekowa, czy z Sierzna, czy z Bytowa, to wówczas zlecimy ten projekt.  
Ale to nie jest zadanie, które będzie w tym roku zrealizowane na pewno.  
Nie mniej jednak musimy spieszyć się z tą koncepcją, poniewaŜ ZZO  
w Sierznie ubiega się o dosyć duŜe dofinansowanie na modernizację swojego 
obiektu oraz ze względów zagroŜenia p.poŜ. Dlatego niezbędne  
jest zabezpieczenie doprowadzenia wody dla tego składowiska odpadów.  
A zatem moŜliwe jest, Ŝe inwestycja ta do wsi Sierzno będzie etapowana.  
Ale to ustali sporządzona koncepcja, która niebawem zostanie sporządzona  
i przedstawiona radnym na najbliŜszej sesji.  
 
- w sprawie wykonania zjazdu z drogi wojewódzkiej nr 212 na drogę 
gminną w kierunku domków letniskowych w Rekowie powiedział,  
iŜ w trakcie przerwy sesyjnej rozmawiał z kierownikiem ZDW  
p. Dakiniewiczem, który stwierdził, iŜ nie jest to przebudowa drogi, tylko 
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poprawa nawierzchni tej drogi, która dzisiaj jest wykonywana. Zjazd nie 
będzie wykonany, z uwagi na brak środków finansowych.  
 
- w sprawie wystąpienia do Zarządu Dróg Wojewódzkich z wnioskiem  
o dalszy remont odcinka drogi wojewódzkiej nr 212 w kierunku Bytowa 
powiedział, iŜ dyrektor ZDW jednoznacznie stwierdził, iŜ juŜ nie ma w tym 
roku więcej środków finansowych na remont tej drogi. TakŜe dalszy remont 
tej drogi nie będzie realizowany. Jednocześnie zapewnił, iŜ będą 
podejmowane działania o ujęcie tego zadania z rezerwy.  
 
- w sprawie powołania komisji przetargowej na wybór wykonawcy 
zamówienia publicznego pn.: „ZrównowaŜone, edukacyjne i turystyczne 
udostępnianie obszarów cennych przyrodniczo na terenie Pojezierza 
Bytowskiego” cz. II. Wykonanie małej architektury i oznakowania w gminie 
Borzytuchom, Bytów Tuchomie, Nadleśnictwie Bytów, Nadleśnictwie 
Osusznica powiedział, iŜ jest to zadanie realizowane wspólnie z dwiema 
sąsiednimi gminami (Tuchomie i Borzytuchom) oraz z dwoma 
Nadleśnictwami (Bytów i Osusznica). Większość prac będzie wykonana  
na terenie Gminy Bytów. Wszystkie te jednostki i podmioty zawarły 
porozumienie w tej sprawie, a podmiotem wiodącym jest Gmina Bytów.  
W dalszej kolejności zostaną ogłoszone przetargi na wykonanie ścieŜek  
i parkingów oraz map i przewodników, zarówno w formie papierowej jak  
i elektronicznej. Zadanie to  zostało dofinansowane z Regionalnego Programu 
Operacyjnego działanie 6.4., w wysokości 85% kosztów, natomiast pozostałe 
15% zostało proporcjonalnie rozłoŜone na te podmioty, które wcześniej zostały 
wymienione.  
 
- w sprawie wyrównania nawierzchni drogi oznaczonej geodezyjnie nr 17  
w Ząbinowicach koło jeziora oraz Państwa Stoltmanów pod Rabacinem 
powiedział, iŜ wcześniej w tej sprawie nie było Ŝadnych sygnałów  
od mieszkańców wsi, Ŝe jest taka potrzeba. Sprawa zostanie wyjaśniona  
i o ile  będzie taka konieczność zadanie to zostanie zrealizowane.  
 
- w sprawie dokończenia remontu przepustu pod drogą w kierunku 
Ugoszczy stwierdził, iŜ zostały juŜ zamówione barierki ochronne, które 
niebawem zostaną zamontowane.   
 
- w sprawie doprowadzenia energii elektrycznej do działek przy  
ul. Kwiatowej powiedział, iŜ w tej sprawie rozmawiał z byłym zastępcą 
burmistrza p. Leszkiem Waszkiewiczem, który stwierdził, iŜ nie było Ŝadnego 
zapewnienia pomiędzy stronami, Ŝe to zadanie będzie zrealizowane.  
Gmina moŜe wspierać ten wniosek, ale nie moŜe swoich środków 
finansowych przeznaczać na zadania, które nie naleŜą do zadań gminy. W tej 
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sprawie zainteresowani powinni rozmawiać z Zakładem Energetycznym, my 
jedynie moŜemy wspierać wniosek. Niemniej jednak temat ten naleŜy 
dokładnie przedyskutować.   
 
- w sprawie wyrównania zapadniętego krawęŜnika oraz uzupełnienia 
ubytków płytek chodnikowych przy ulicy Gdańskiej powiedział, iŜ zadanie 
to zostało przekazane do ZDW, celem wykonania. 
 
- w sprawie remontu drogi nr 613 w Niezabyszewie nad jeziorem w kierunku 
Płotowa obok Państwa Bargańskich powiedział, iŜ w tej sprawie nie było  
od mieszkańców wsi Ŝadnego zgłoszenia, niemniej jednak po dokonaniu wizji 
w terenie, zadanie to zostanie wykonane,  o ile będzie taka potrzeba.  
 
Na nw. interpelację odpowiedzi udzielił zastępca burmistrza Pan Adam Leik. 
 
- w sprawie  oddania w nieodpłatne uŜyczenie dla Wodociągów Miejskich 
Bytów Spółka z o.o. nieruchomości gruntowych zajmowanych przez obiekty 
technologiczne powiedział, iŜ burmistrz miasta zarządzeniem Nr 110/2009  
z dnia 28.05.2009 r. wyraził zgodę na oddanie w nieodpłatne uŜyczenie dla 
Wodociągów Miejskich na okres trzech lat nieruchomości gruntowych 
zajmowanych przez obiekty technologiczne będące własnością Spółki 
połoŜonych w: 
� obrębie Świątkowa, część działki nr 346 o pow. 28 561 m2, 
� obrębie Rzepnica, część działki nr 193/2 o pow. 53,9 m2, 
� obrębie Grzmiąca, część działki nr 67/4 o pow. 32,5 m2, 
� obrębie Mądrzechowa, część działki nr 76/2 o pow. 127,8 m2, 
� obrębie Mokrzyna, część działki nr 12 o pow. 110,9 m2, 
� obrębie Rekowa, część działki nr 331/3 o pow. 46,2 m2. 
Umowa uŜyczenia została podpisana w dniu 22.06.2009 r. Ponadto nadmienił, 
iŜ Wodociągi Miejskie opłacają podatek od nieruchomości za ww. grunt, który 
zajmowany jest przez obiekty technologiczne: oczyszczalnia ścieków  
w Świątkowie i hydrofornie w Rzepnicy, Grzmiącej, Mądrzechowie, 
Mokrzynie i Rekowie. Zarządzenie burmistrza reguluje stan prawny tych 
nieruchomości. 
 
Radna Danuta Michnowicz zapytała, a dlaczego nie odpłatnie?  
 
PoniewaŜ Wodociągi Miejskie płacą podatek od nieruchomości – powiedział 
zastępca burmistrza. 
 
A jak będzie nieodpłatnie, to nie będą płacić podatku - zapytała radna 
Michnowicz. 
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TeŜ będą płacić podatek od nieruchomości powiedział burmistrz miasta Pan 
Ryszard Sylka, ale wówczas moŜe to wpłynąć na cenę wody.  
 
  A kolejny etap, jaki będzie - zapytała radna Michnowicz.  
 
Na pewno nie prywatyzacja Wodociągów Miejskich zapewnił burmistrz 
miasta Pan Ryszard Sylka. 
 
Ad. pkt 10. 
W punkcie tym podniesiono następujące sprawy: 
 
Radna Barbara Kosmowska zaproponowała radnym pomysł zbiórki 
makulatury, słuŜącej jednocześnie upiększeniu miasta. Podobnie  
jak w Pszczynie moŜna za określoną ilość kilogramów zebranego papieru 
obdarowywać mieszkańców rośliną, która ozdobiłaby ogród, miasto  
lub mieszkanie Bytowian.  
 
Radna Danuta Michnowicz – wystąpiła z wnioskiem o zorganizowanie  
zbiórki na rzecz powodzian na południu Polski, w które zaangaŜowało 
by się całe Pomorze.  
 
Powiedziała - tak dobrze się składa, Ŝe mamy cudowną pogodę, mamy 
poczucie bezpieczeństwa, bawimy się, świętujemy, wspieramy róŜne 
inicjatywy. Ja chciałabym poddać dzisiaj pod rozwagę pana burmistrza  
i koleŜanek i kolegów radnych wniosek o wsparcie naszych rodaków  
na południu Polski, którzy przeŜywają dramat, tragedię powodzi. Byśmy 
pomyśleli moŜe na ten temat, jak moglibyśmy, my jako Gmina im pomóc, czy 
wesprzeć tych ludzi, którym nie dane jest świętować, którzy nie mają poczucia 
bezpieczeństwa. Myślę, równieŜ, Ŝe to będzie gest i wsparcie dla rządu Pana 
Tuska, takie wyraźne, Ŝe tutaj gmina, która na Pomorzu jest za PO, Ŝe wspiera 
działania równieŜ rządu, który w tej chwili jest w kryzysowej sytuacji i uŜyczy 
pomocy, czy wsparcia rodakom na południu. To wcale nie wynika z myślenia 
socjalistycznego z lat 60, ale ze społecznej nauki kościoła. Takie jest moje 
zdanie na ten temat.    
 
Ww. wniosek poprała równieŜ radna Beata Bigda-Świątek zaproponowała, 
aby taką zbiórkę na rzecz powodzian zorganizować równieŜ w trakcie  
Dni Bytowa. Jednocześnie zaproponowała, aby Rada Miejska w przyszłym 
roku jeszcze raz rozpatrzyła sprawę uŜyczenia budynku - na rzecz UKS 
„Jedynka” Sekcja Judo w imieniu, którego występuje Pan Marek Galikowski – 
Prezes i Pan Władysław Murawski – członek Zarządu - w parku rowerowym 
przy ulicy Mierosławskiego. Panowie ci w swą działalność wkładają duŜo 
pracy i serca, zwłaszcza Pan Murawski, który od rana do wieczora remontuje 
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ten budynek przy pomocy mieszkańców (rodziców dzieci), którzy 
nieodpłatnie przynoszą  niezbędne materiały budowlane. UwaŜa, Ŝe tym 
problemem powinna równieŜ się zająć Komisja Edukacji, Kultury i Sportu 
przy podziale środków z budŜetu Gminy na poszczególne sekcje sportowe  
w przyszłym roku.    
 
W odpowiedzi burmistrz miasta oznajmił, iŜ  postara się dokładnie zbadać  
sprawę, celem rozwaŜenia moŜliwości przedłuŜenia umowy w innej formie  
na okres dłuŜszy niŜ trzy lata, bądź znaleźć jakąś inną formę pomocy 
finansowej, aby wesprzeć działalność Sekcji Judo.  
 
Działalność Pana Murawskiego poparł równieŜ zastępca burmistrza  
Pan Adam Leik, oświadczając jednocześnie, iŜ podział tych środków  
w przyszły roku na pewno się zmieni. O środki z budŜetu Gminy Pan 
Murawski będzie występował sam osobiście, czyli w imieniu stowarzyszenia 
Sekcji Judo, a nie w imieniu całego klubu UKS „Jedynka”. RównieŜ wnioskuje 
o to, aby umowę uŜyczenia budynku przedłuŜyć na dłuŜszy okres, z uwagi  
na prowadzone tam prace remontowe.   
 
JeŜeli chodzi o wniosek radnej Barbary Kosmowskiej dotyczący zbiórki 
makulatury, to Gmina Bytów równieŜ takie akcje prowadzi, moŜe nie aŜ,  
na tak duŜą skalę. Ale pomysł ten jest naprawdę bardzo dobry, który moŜna 
byłoby u nas dalej prowadzić. Pomysł ten wymaga uzgodnienia z Zakładem 
Zagospodarowania Odpadów w Sierznie, odnośnie, czy zakład ten jest 
zainteresowany pozyskaniem tej makulatury. TakŜe przy udziale środków 
gminnego funduszu ochrony środowiska i ZZO w Sierznie, jest to moŜliwe  
do realizacji. 
 
Radny Edward Wałdoch poparł inicjatywę radnej Danuty Michnowicz  
w sprawie zorganizowania kwesty na rzecz powodzian. Zaproponował, aby 
taką zbiórkę zorganizować w czasie Zjazdu Kaszubów.  Jest to duŜe święto  
i taka akcja przyniosłaby na pewno jakiś skutek.  
 
Radna Beata Bigda-Światek – równieŜ jest za taką inicjatywą. Zbiórkę taką  
moŜna byłoby przeprowadzić w czasie Dni Bytowa, którą moŜna byłoby 
nagłośnić poprzez media i wytypować np. osoby w strojach kaszubskich  
do kwesty pt.: „Kaszubi dla powodzian”.  
 
Odnosząc się do ww. wniosku burmistrz miasta powiedział,  
iŜ zorganizowanie kwesty na rzecz powodzian nie jest takie proste. Osoby 
fizyczne nie mogą wystąpić z wnioskiem o przeprowadzenie zbiórki. Mogą  
to być organizacje lub stowarzyszenia zarejestrowane. Musi teŜ być zgoda 
Zarządu Powiatu na zbiórkę kwesty. Po prostu nie moŜna tego robić bez 
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uprawnień, Ŝeby nikt nie zarzucił, Ŝe te pieniądze nie trafiły tam, gdzie 
powinny. To musi być sposób do końca zaplanowany i przemyślany,  
aby uniknąć jakichkolwiek posądzeń. MoŜna np. z budŜetu Gminy jakieś 
środki wyasygnować, ale na to teŜ musi być zgoda Rady Miejskiej.  
 
W dalszej części dyskusja toczyła się nad sposobem zorganizowania kwesty 
na rzecz powodzian. 
 
Następnie burmistrz miasta odniósł się do wniosku Pani Barbary Pobłockiej  
w sprawie udzielenia szerszej informacji na temat XI Zjazdu Kaszubów  
w Bytowie. Powiedział, Ŝe wszystkie prace przygotowawcze dobiegają końca. 
Na dzisiaj potwierdził swój udział premier Donald Tusk, prezydent Lech 
Wałęsa, Ks. Abp. Gocłowski oraz kilku ministrów. Szczegółowy program  
XI Zjazdu Kaszubów został podany do publicznej wiadomości. Liczę bardzo 
mocno na udział radnych w tej imprezie – powiedział burmistrz. Zjazd 
rozpoczyna się od odsłonięcia kamienia upamiętniającego spotkanie  
się wszystkich Kaszubów w Bytowie, które będzie miało miejsce na Dworcu  
o godz. 10.00 w sobotę. Natomiast o godz. 11.00 odbędzie się msza św. przy  
pomniku Jana Pawła II, a o godz. 13.00 nastąpi uroczyste otwarcie XI Zjazdu 
Kaszubów na Zamku w Bytowie, a po nim występy zespołów. Jednocześnie 
zaprosił wszystkich do wzięcia udziału w otwarciu Bytowskiej Watry.  
W dalszej części mówił o rozwiązaniach komunikacyjnych w naszym mieście 
podczas Zjazdu Kaszubów. 
 
Radna Danuta Michnowicz - po raz kolejny ponawiam prośbę w kierunku 
pana burmistrza o wydanie zarządzenia porządkowego związanego  
z bezwzględnym zakazem parkowania samochodów na Placu św. Katarzyny 
w zjeździe w dół i obok. Policja raz na moje wezwanie przyjechała, włoŜyła 
tam kilku samochodom jakieś ostrzeŜenia, czy mandaty, nawet nie wiem 
i w tej chwili znowu dwa miesiące jest to samo. Znowu zjeŜdŜają samochody 
w dół i parkują, zatrzymują się przez kilka godzin. Czy nie moŜna by było  
kogoś z Powiatowego Urzędu Pracy postawić tam, który by dla Urzędu 
Miasta zbierał pieniądze, chodzi mi o osobę bezrobotną. Tego terenu nikt nie 
sprawdza, te murki niszczeją i obsuwają się.    
 
W odpowiedzi pan burmistrz oznajmił, iŜ takie czynności moŜe tylko 
wykonywać osoba uprawniona do kierowania ruchem, czyli policjant  
lub straŜnik miejski. Nie moŜe tego wykonywać osoba bezrobotna bez 
uprawnień.   
 
              



 33

Następnie Rada Miejska udzieliła głosu osobie spoza Rady, Panu 
Krzysztofowi Sylce (13 głosów za), który podniósł problem doprowadzenia 
wody do Pani Zblewskiej. 
 
Powiedział - chciałbym zabrać głos w kwestii pani Zblewskiej, który to temat 
juŜ był poruszany. Dzisiaj ponownie uzyskaliśmy wyjaśnienie burmistrza  
o sporządzaniu koncepcji przez pana dyrektora Mataska, o zamiarach jakie 
Gmina ma w kwestii juŜ docelowego rozwiązania doprowadzenia wody  
do pani Zblewskiej. Pewnie to będzie trwało jakiś tam czas. Ta osoba nie ma 
na dzień dzisiejszy  wody. Trudno jest Ŝyć bez wody. Pan radny Gawin prosił 
mnie o to, Ŝebym się udał z nim w teren z racji mojego sąsiedztwa z działką 
pani Zblewskiej. Na mojej działce jest studnia głębinowa. Pan radny  
to potwierdza. Właściwie Ŝadnych nie trzeba nadzwyczajnych kroków 
podejmować Ŝeby tą wodę doprowadzić. Ja taką wolę deklarowałem  
i deklaruję. Wystarczy parę metrów przewodu jakiegoś i ta woda moŜe być  
w tym domostwie. To jest moja propozycja. Propozycja współpracy, którą 
wcześniej deklarowałem, Ŝeby tej kobiecie umoŜliwić korzystanie z wody 
zanim będzie za późno.   
 
  
Ad. pkt 11. 
Pan Janusz Wiczkowski, Przewodniczący Rady Miejskiej w Bytowie, 
podziękował radnym i zaproszonym gościom za uczestniczenie w obradach. 
Po wyczerpaniu porządku obrad, zamknął sesję Rady Miejskiej w Bytowie  
o godz. 12.30. 
 
Protokołowała:     Przewodniczący Rady Miejskiej 
Urszula  Szyszło                Janusz  Wiczkowski 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


